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 ’De unge får mig til at tænke, at 
det nok skal gå. Og så giver naturen 
mig håb. Sidste gang jeg gik i en 
egetræsskov, var det, som om en hånd, 
der havde presset på min brystkasse i 
lang tid, blev fjernet. 

Maise Njor, 
forfatter og journalist, 
Kristeligt Dagblad 

Send os et indlæg på 
debat@sn.dk
Debatindlæg må være 
på op til 2500 anslag 
inklusive mellemrum.  
Redaktionen forbe-
holder sig retten til at 
forkorte indlægget af 
hensyn til pladsen i 
avisen.
Hvis dit indlæg er 
lokalt orienteret, fx 
kommunalpolitik, 
beder vi dig sende det 
direkte til en af vores 
lokale redaktioner. 

Vær med
i debatten!

Jakob Ellemann trækker sig helt ud af politik.

Politik

Af Bertel Haarder, 

tidligere minister 

og folketingsmedlem, Venstre

Det er helt usædvanligt for 
Venstre, at en formand kun 
sidder fire år. Vi har en stærk 
høvdingekultur og stor sam-

menhængskraft, og jeg er ikke 
i tvivl om, at Jakob trods kri-
tik ville have kunnet sidde så 
længe, han selv ønskede det.

Jeg var ked af det, da Uffe 
Ellemann-Jensen efter et kne-
bent valgnederlag i 1998 op-
gav formandsposten. Han ville 
stensikkert ved det følgende 
valg være blevet statsminister.

Det er mere usikkert, om 
Jakob Ellemann kunne være 
blevet statsminister, men jeg 
hørte til dem, der troede på 
ham. Jeg var meget glad for 
hans ordentlighed og regel-
rethed og var sikker på, at han 
nok skulle vende nedgangen 
til gradvis fremgang.

Hans far, Uffe, var også helt 
nede og kysse elendige må-
linger på under 10 pct. Men 
han kom jo mildest talt igen, 
selv om han aldrig blev stats-
minister. Det bliver Jakob så 
heller ikke.

Nu kommer der d. 18. nov. 
på Venstres landsmøde en de-
mokratisk afgørelse af, hvem 
der skal afløse ham, og så hol-
der vi en stor fest om aftenen. 
Vi er gode til begge dele.

Livet går videre, og Jakob 
kan nu indtage sin plads 
blandt alle de dygtige tidligere 
Venstre-formænd.

Jeg hørte til dem,  
der troede på ham

Erhverv

Af Jon Olsen, 

formand,

Dansk Metal Nordsjælland

Mette Frederiksens åbnings-
tale i Folketinget satte fokus 
på uddannelse, og jeg blev 
positivt overrasket over 
hendes prioritering af mere 
praktisk indhold i folkesko-
len. Hun delte et eksempel 
om en elev, der lavede et 
velpocheret æg til eksamen, 
men fik et hak i selvtilliden, 
fordi vedkommende ikke 
kunne forklare teorien bag. 
Jeg har selv oplevet noget 
lignende.

Da jeg tog danskeksamen 
i folkeskolen, blev jeg spurgt, 
hvad jeg mente var et vigtigt 
job. Jeg svarede buschauffør, 
hvilket fik eksaminator og 
censor til at løfte øjenbry-
nene. De mente, at job som 
advokat var langt vigtigere, 
men jeg påpegede, at det net-
op var buschaufførerne, der 

gjorde det muligt for disse 
”vigtige” mennesker at kom-
me frem og tilbage.

Selvom det er mange år 
siden, føles det stadig som 
om, at folkeskolen er for 
boglig og negligerer elever, 
der foretrækker praktisk 
arbejde. Noget er også helt 
galt, når teori står i vejen for 
bedømmelsen af et veludført 
produkt eller forståelsen af, 
hvad der udgør et vigtigt 
arbejde.

Derfor glæder jeg mig 
over regeringens nye folke-
skoleudspil, der lægger vægt 
på mere praksis i undervis-
ningen, inklusiv obligatorisk 
erhvervspraktik, som efter-
hånden er blevet glemt på 
flere folkeskoler.

I Dansk Metal har vi læn-
ge argumenteret for mere er-
hvervspraktik i folkeskolen. 
Jeg mener, at det bør være 
mere end blot et tilbud; det 
bør være en ret og en pligt 
for alle elever i 6.-9. klasse. 
For vi kan virkelig tænde en 

gnist hos mange elever, især 
dem, der er trætte af skolen 
eller gerne vil arbejde prak-
tisk med deres hænder.

Erhvervspraktik giver 
vores unge mulighed for at 
udforske virkelighedens ver-
den uden for klasselokalet og 
endda bidrage til den grøn-
ne omstilling på faglærte 
arbejdspladser. Særligt her 
i Nordsjælland, hvor vi er 
stolte af vores autoværkste-
der, medicinal- og industri-
virksomheder, der har den 
grønne omstilling i højsædet.

Der åbner sig pludselig 
en helt ny faglært verden 
op med erhvervspraktik-
ken, og det er kun positivt. 
Fremtidige generationer bli-
ver bedre rustet til at træffe 
uddannelsesvalg, der passer 
til dem. Så vi forhåbentlig 
kan få mange flere dygti-
ge faglærte, der udover at 
kunne lave velproducerede 
produkter også sagtens, og 
med selvsikkerhed, kan lave 
velpocherede æg.

Ja tak til flere 
velpocherede æg og 
velproducerede produkter

Avisen mener

Det er på høje tid, at politikerne åbner øjnene for, at ikke 
kun den jyske vestkyst er truet af havet. Regeringens nye 
plan for klimatilpasning er et svigt af de kystnære områder 
i Østdanmark.

At se billeder af det centrale Præstø fra i lørdags er som at 
se direkte ind i den fremtid, vi desperat kæmper for at undgå. 
En hel bymidte dækket af vand i omtrent en halv meters højde. 
Eksperterne fortæller ganske vist, at weekendens stormflod 
ikke direkte skyldes klimaforandringer, men snarere en uhel-
dig række af vejrhændelser - men det ligger fast, at fremtiden 
byder på mere ekstreme storme og stormfloder, og at de kan 
ramme overalt i Danmark.

Den jyske vestkyst har traditionelt fået statslig støtte til 
sandfodring som sikring mod erosion, hvilket giver god mening. 
Dels er kysten hårdt udsat, dels udgør den et stykke særegen 
dansk natur, der hvert år tiltrækker masser af turister, og dels 
vil det være en umulig opgave for tyndtbefolkede vestjyske 
kommuner at betale sikringen på egen hånd.

Men den jyske vestkyst er langt fra den eneste udsatte 
strækning, og derfor er det ikke i orden, at regeringen nu vil 
bruge 1,1 mia. kroner på at sikre Jyllands vestkyst, mens resten 
af landet må nøjes med 200 mio. kroner til deling. Timingen 
kunne dårligt være værre efter weekendens stormflod, der i 
høj grad gik ud over Sjælland og Fyn.

Regeringen fortjener ros for at tage initiativ til klimatilpas-
ning, men i lyset af sidste uges stormflod virker det helt sort 

at bede de fynske og sjællandske kommuner om at betale 
selv. Derudover skal der helt andre beløb til, hvis politikerne 
vil tage klimatilpasningen alvorligt. Sikring af kysterne er 
enormt dyr, og at overlade det til de enkelte kommuner er 
ikke at være opgaven voksen.

Uanset om truslen kommer fra erosion, stormflod eller i 
form af højere vandstand, og om løsningen er sandfodring, 
diger eller andet, må vi se i øjnene, at konsekvenserne af 
klimaforandringerne bliver alvorlige og vil påvirke os alle i 
et eller andet omfang. Vi bør have en landsdækkende fond til 
medfinansiering af kystsikring. Et land som Holland har vist 
vejen ved at gøre kystsikring til et nationalt anliggende, og 
Danmark bør følge trop. Lad staten påtage sig opgaven med 
at sikre Danmarks kystnære niveauer - også på Sjælland. CB

Svigter kystsikringen af Østdanmark


